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گروه اقتصــادی - وزیر صمت 
ضمن اشــاره به اینکه بســته نیاز مالی 
صنعت تنظیم شــده و به دولت ارسال 
خواهد شــد، گفت: با احیای شورای 
عالی صادرات موافق شده و این شورای 

در حال شکل گیری است.
محمد اتابک در نشست با فعالان 
اقتصــادی در اتــاق بازرگانــی ایران 
اظهار کرد: اشــکال کار ما این است که 
سیاست های ارزی و تجاری در کشور 
هم سو نیستند. این هم سو نبودن باعث 
می شود گاهی اوقات کسانی که جنسی 
را صادر می کنند در زمان بازگشت ارز 
حاصل از صادرات دچار مشکل شوند. 
مشــکل هم از طرف ســازمان توسعه 

تجارت نیست بلکه از طرف سیاست 
گذار ارزی اســت. وزیر صمت افزود: 
باید بپذیریم که بانک مرکزی مسئولیت 
کنترل تــورم را دارد ولی مســئولیت 
تجــارت و صنعت بر عهــده وزارت 
صمت اســت. در این موضوع ها باید 
هماهنگی ایجاد کنیم تا فعالان اقتصادی 
دچار مشکل نشوند. اتابک ادامه داد: در 
این مدت کوتاهی که ما بودیم فاصله ارز 
نیمایی و ارز توافقی هر روز کمتر شده و 
هماهنگی بین ما و بانک مرکزی در این 
خصوص وجود دارد. فشار می آوریم 
که فعالان اقتصادی از لحاظ میزان ارزی 
که باید برگردانند این ارز را به نرخ های 
نزدیکی به نرخ اصلی برگردانند. علاوه 

بر اینها باید شــورای عالی صادرات را 
احیا کنیم زیرا چند سازمان در صادرات 
دخالــت می کنند و این حــوزه عملًا 
فرابخشی است. در خواست کردیم که 
شورای عالی صادرات احیا شود و حتماً 
در جلسات این شورا از صادرکنندگان 
دعوت به عمل می آیــد. با احیای این 
شورا فرماندهی واحد به وجود می آید 
که در این شورا تنها سیاست گذار ارزی 
یا تجاری تصمیم نمی گیرد بلکه فعالان 
اقتصادی هم حضور خواهند داشــت. 
شــورای عالی صادرات راهکار خوبی 
برای حل مشــکلات است و با احیای 
آن موافقت هم شــده و در حال شکل 
گیری اســت. وزیر صمــت به بحران 

انرژی صنایع اشاره کرد و گفت: بحران 
انرژی هم در تابســتان شــامل برق و 
هم در زمســتان شامل گاز می شود. در 
تمام جلســات هیئت دولت پیگیری 
این موضوع هســتیم و رئیس جمهور 
دستورات خوبی داده است. وزیر نیرو و 
نفت دنبال این موضوع هستند. همچنین 
بخش خصوصی برای تولید برق صنایع 
باید وارد ماجرا شــود که ما تضمین ها 
لازم را نیــز خواهیم داد بــرای اینکه 
بخش خصوصی برقی که تولید می کند 

چه برای فــروش و چه برای مصرف 
در اختیــار خودش باشــد ولو اینکه 
روی شــبکه دولت باشد. باید با تلاش 
دولت و مشارکت بخش خصوصی هم 
نیروگاه های خورشیدی و هم حرارتی 
و سیکل ترکیبی اضافه شود تا این بحران 
جبران شود. وی با اشاره به تأمین مالی 
بخش تولید تصریح کرد: بسته نیاز مالی 
صنعت را تنظیم کردیم که در این بسته 
هم نیازهای ارزی برای واردات ماشین 
آلات و هم نیــاز تأمین مالی مربوط به 

سرمایه در گردش تولیدکنندگان پیش 
بینی شده است. این بسته در حال ارسال 
به دولت است. برای تأمین ارز این بسته 

نیز با بانک مرکزی مذاکره کردیم

گــروه اقتصــادی - بنابر گفته 
کارشناسان، تکمیل اجرای قانون چک 
می تواند مانع از شــکل گیری برخی از 
سودجویی ها شــود. پس از تصویب 
قانون اصلاح قانــون صدور چک در 
ســال ۹۷ تاکنون بنابر اعلام بسیاری از 
کارشناسان اعتبار به این ابزار معاملاتی 
بازگشته است اما همچنان به سبب عدم 
اجــرای بندی از ایــن قانون خلا هایی 

احساس می شود. 
گفتنــی اســت، بنــد قانونی که 
همچنان منتظر نهایی شــدن اجراست 
ماده شش این قانون است؛ که در همین 
رابطه نوری کارشــناس امور چکی با 
اشــاره به این قانون می گوید: سال ۹۷ 
قانون گذاری در مــاده ۶ قانون اصلاح 
قانون صدور چک حکمی را صادر کرد 
که بر اســاس آن هر شخصی متناسب 
با داده هایی که سیســتم اعتبارسنجی و 
رتبه بندی توسط بانک مرکزی محاسبه 
می شود تا ســقف مشخصی می تواند 
چک صادر شده پاس نشده داشته باشند 
یعنی فرد به میزان مشــخصی می تواند 

چــک صادر و تعهد ایجاد کند در واقع 
این موضوع تا حد بسیار زیادی صدور 
چک بلامحل را کاهــش می دهد و از 
ســال ۱۴۰۰ باید این قانون عملیاتی و 
اجرایی می شد. عدم اجرای بند قانونی 
که غیبی پور کارشــناس اقتصادی در 
خصــوص آن گفت: بــا اجرای قانون 
چــک پس از مدت ها اعتبار و اعتماد به 
این ابزار معاملاتی بازگشــت، اما زمین 
ماندن اجــرای یکی از ماده های آن این 
فرصت را فراهم کرد تا شاهد خلا هایی 
در این حوزه باشیم و دست سودجویان 
برای اســتفاده از آن باز باشد اتفاقی که 
اگر زودتر از اینها تعیین تکلیف نشــود 
مجدد متاســفانه می تواند به اعتبار این 
ابزار معاملاتی آسیب بزند. در ادامه هم 
محمد نوری کارشناس امور چکی در 
خصوص عارضه های عدم اجرای بند 
قانونی ماده ۶ اصلاح قانون صدور چک 
به خبرنگار اقتصادی باشگاه خبرنگاران 
جــوان گفته بــود: بواســطه اجرای 

بخش های دیگر قانــون چک اعتماد 
به چک بازگشــته است و تا حد بسیار 
زیادی ایــن ابزار میان فعالان اقتصادی 
معتبر شــناخته می شود، اما این قطعه از 
پازل که ســقف اعتبار و موضوع ماده ۶ 
است یک حفره ایجاد کرده است و حالا 
که مردم و فعالان اقتصادی که اقبالشان 
به چک افزایش پیدا کرده، اما متناسب با 
این مورد انگیزه و صرفه سوء استفاده از 
چک هم برای سودجویان افزایش پیدا 

کرده است. 
یکی از راه های پرتکرار در قالب 
سوء استفاده این است که برای افرادی 
که هیچ چیزی برای از دست دادن ندارند 
)به طور مثال کارتن خواب ها، معتادان 
و...( حسابی بانکی باز و برای آن گردش 
ایجاد می کنند و روی آن حساب دسته 
چــک دریافت می کنند و آن چک را به 
افراد می فروشند و اعداد و ارقام بزرگی 
می تــوان در این قالــب کلاهبرداری 
شــود. چشم انتظاری برای اجرای یک 

ماده قانونــی که مهرماه هم زهره پاپی، 
سرپرســت اداره راهبری سامانه های 
تنظیم گری و نظــارت بانک مرکزی، 
با اشــاره به اینکه پیش نویس شیوه نامه 
تعیین سقف صدور دسته چک در سال 
۱۴۰۱ توســط بانک مرکزی تهیه شده 
و در شــورای پول و اعتبــار وقت نیز 
مطرح شــده است، گفت: در این شیوه 
نامه حســب مواد ۶ و ۲۱ قانون اصلاح 
صدور چک، نحوه تعیین سقف مجاز 
ارائه شــده بود. او در ادامه بیان کرد: بر 
اساس بررســی های کارشناسی بانک 
مرکزی، اعضای شــورای پول و اعتبار 
در آن زمان به این نتیجه رسیدند که این 
شیوه نامه با توجه به ضعف پایگاه های 
اعتباری ســبب می شــود که کسب و 
کار هــا در نظام پرداخــت و اعتباری 
دچار چالش های متعددی شــوند که 
این موضوع توســط رئیس کل وقت 
به مجلس شــورای اسلامی نیز مکاتبه 
شد. حسب دغدغه مندی بانک مرکزی 

در خصوص اجرای این تکالیف بدون 
آســیب به کسب و کار ها و روند تولید 
در کشــور در این مــدت، فرایند های 
پایــگاه داده اعتباری و اعتبارســنجی 
به صــورت کامل بازنگری شــد. در 
حــال حاضر مدل فنی عملیاتی اجرای 
تکلیف تعیین سقف مجاز جهت طرح 
و تصویب آماده شده است. سرپرست 
اداره راهبری سامانه های تنظیم گری و 
نظــارت بانک مرکزی همچنین عنوان 
کرد: بر اســاس این مدل عملیاتی، طی 
ماه های آتی پیش نویس شــیوه نامه با 
لحاظ دغدغه های نظام کسب و کاری 
و تولیدی کشــور در هیئت عالی بانک 

مرکزی طرح و تصویب خواهد شد.
در همین راســتا هــم غیبی پور 
کارشــناس اقتصــادی بــه باشــگاه 
خبرنــگاران گفت: بنابــر اعلام بانک 
مرکزی قرار اســت در ماه های آتی این 
موضوع تعیین تکلیف شود در حالی که 
بنابر قانون باید تاکنون اجرایی می شــد 

حالا انتظار می رود باتوجه به مشکلاتی 
که این عدم اجرا به وجود آورده اســت 
هر چه سریعتر این بحث عملیاتی شود 
تا علاوه بر کمک به کاهش بیشتر تعداد 
چک های برگشتی فرصت سودجویی 

هم از برخی افراد گرفته شود.
در ادامه هم نوری کارشناس امور 
چکی اظهار کرد: اگر بحث اعتبار مجاز 
اجرایی شود، اشخاصی که دسته چک 
داشــتن آنها ریســک بالایی دارد، حق 
مجاز پایینی برای آنها منظور خواهد شد 
بنابر این اگر ماده ۶ اجرایی شود امکان 
سوء استفاده از بین می رود و تا حد بسیار 
زیادی پازل چک تکمیل می شود بنابر 
موارد مطرح شــده بسیار اهمیت دارد 
که شبکه بانکی و بانک مرکزی هر چه 
سریع تر این بند قانونی را اجرایی کنند.

حالا باید منتظر ماند و دید سرانجام 
تعیین سقف اعتباری چک، بخش زمین 
مانده از قانون چه زمانی نهایی می شود؟ 
اجــرای مــاده قانونی کــه بنابر گفته 
کارشناســان می تواند  در جلوگیری از 
بروز برخی مشکلات  بسیار موثر باشد.

اقتصادی - سرپرســت  گروه 
شرکت ســاخت و توسعه زیربناهای 
حمل ونقل کشور با تاکید بر تأثیر وفاق 
در پیشبرد اهداف این شرکت، گفت: 
تسهیلگری و برداشتن بروکراسی های 
از ســر راه ســرمایه گذاران و فعالان 
بخــش خصوصی، از اهــم وظایف 
این شرکت است. "هوشنگ بازوند" 
در آیین تکریــم و معارفه مدیرعامل 
این شــرکت که با حضــور معاونان، 
مدیــران، اعضای جامعه مهندســین 
مشاور، پیمانکاران و سرمایه گذاران در 

محل این شرکت برگزار شد بر اجرای 
رئــوس برنامه هفتم و سیاســت های 
ابلاغی رهبر معظــم انقلاب از جمله 
موضوعاتــی چون توســعه شــبکه 
حمل ونقل جاده ای، ریلی، فرودگاهی 

تأکید کرد. 
سرپرســت شــرکت ساخت و 
توســعه زیربناهای حمل و نقل کشور 
گفت: امــروز باید به دنبال روش های 
خلاقانــه در اجرا باشــیم کــه ما را به 

برنامه های پیش بینی شده نزدیک کند. 
بهره گیری درســت از ظرفیت بخش 
خصوصی و اثرگذاری سرمایه گذاران 
داخلی و خارجی، همکاری های دقیق 
بین بخشی، درک و بهره گیری درست 
از منابع متنوع موجود با رعایت اولویت 
پروژه هــا که همواره مورد تأکید وزیر 
راه و شهرســازی اســت، در اجرای 
برنامه مورد توجه اســت. وی به تعبیر 
و تأثیر وفاق در پیشبرد اهداف شرکت 

مادرتخصصــی ســاخت و توســعه 
زیربناهای حمل ونقل کشور اشاره کرد 
و افزود: مشــاوران، پیمانکاران و همه 
ارکان مرتبط با زیربناهای کشــور باید 
بیش ازپیش با همدلی و وفاق حوزه اثر 
خود را شناسایی کرده و نقش خود را 

ایفا کنند.
 در همین راســتا از اهم وظایف 
این شــرکت تســهیلگری و برداشتن 
بروکراســی ها و چالش هــای ســر 

راه ســرمایه گذاران و فعــالان بخش 
خصوصی اســت.  "خیرالله خادمی" 
رئیس پیشــین این شرکت نیز در این 
مراســم با قدردانی از تلاش همکاران 
و بخش خصوصی در به ثمر نشســتن 
اهداف این شــرکت، اظهار داشت: در 
این زمان احداث ۲ هزار کیلومتر مسیر 
ریلی، اتصال ۶ مرکز اســتان به شبکه 
ریلــی و افتتاح طرح های ریلی معادل 
۱۳ درصد از طول شبکه ریلی کشور، 

افتتاح ۹۰۷ کیلومتر مســیر آزادراهی 
معادل ۳۱ درصد طول شبکه آزادراهی 
و احــداث ۶ هــزار و ۸۰۰ کیلومتــر 
بزرگراه معادل ۵۰ درصد بزرگراه های 
موجــود انجــام شــد. وی همچنین 
افزایش ۱۰ برابــری بودجه جاری به 
همراه تامین نقدینگی از طریق فروش 
اوراق اســلامی به منظور فعال کردن 
کارگاه های راهســازی کشــور را از 
دیگر اقدامات صورت گرفته در زمان 
خدمت در شــرکت ساخت و توسعه 

اعلام کرد.

وزیر صمت:

بسته نیاز مالی صنعت تنظیم شد

اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گــروه اقتصــادی - مســعود 
پزشــکیان، رئیس جمهور جدید ایران 
در شهر کازان روسیه در اجلاس گروه 
بریکس، با رهبران این گروه دیدار کرد.

 با این همــه، تا زمانی که اصل را 
نداشته باشیم، اضافه کردن فرع دردی از 
ایران دوا نمی کند؛ مانند یک ماشین که با 
توانایی موتور و سوخت محرکه بنزین به 
حرکت درمی آید ایران هم باید تحریم ها 
را کنــار زده و اف ای تی اف را بپذیرد تا 
بتواند مشکلات اقتصادی را حل کند. تا 
زمانی هم که یک ماشین موتور نداشته 
باشد، اضافه کردن پیمان های مختلف به 
مثابه اکسســوری های زیبا اما نه چندان 
کاربردی در ماشین به حساب می آیند. 
متاسفانه در کشور یک موج خوش بینی 
زیادی نســبت بــه بریکــس وجود 
دارد.  البته این مســئله برای مردمی که 
زمانــی به دنبال عضویت دائم ایران در 
سازمان شانگهای نیز تصور می کردند 
وضعیــت اقتصــادی کشــور بهبود 
می یابــد امر جدیدی نیســت. به چند 
دلیل واقع بینی نسبت به دستاوردهای 
بریکــس ضروری اســت: اول اینکه، 
اگرچه به این نهــاد به عنوان نمادی از 
حرکــت به ســمت چندجانبه گرایی 
نگریسته می شود اما رویکرد تمام اعضا 
در حال حاضر به چالش کشــیدن نظم 
کنونی و نهادهای موجود در آن نیست.  
دوم اینکه، اگرچه سهم جمعی اعضا از 
تجارت جهانی کم نیست اما بسیاری از 
اعضا دارای روابط اقتصادی، فناورانه یا 
حتی امنیتی با آمریکا و غرب هســتند، 
در نتیجــه، در سیاســت خارجی آنها، 

سیاست های آمریکا همچنان تاثیرگذار 
خواهد بود. آمریکا نیز از ابزارهای مهمی 
برای اثرگذاری بر سیاســت خارجی 
اعضا در ســطوح مختلف برخوردار 
است.   موضوع سوم، چالش ها یا حتی 
فقدان اطمینان میان اعضاست. در این 
خصوص، می توان به اختلافات چین و 
روسیه، چین و هند و دیگر موضوعات 
اشاره کرد که همین امر انسجام بریکس 
را نیز تحت تاثیر قــرار خواهد داد. در 
کنار این ها، به نظر می رسد قدرت های 
عضــو از جمله چین همچنان خواهان 
پیشبرد روابط با دیگر کشورها بر مبنای 
چارچوبی دوجانبه هستند تا اینکه خود 
را در قیــد و بند چارچــوب نهادی و 

سازمانی کنند.
جایگزینی دلار؟

همچنین، در چند هفته گذشــته 
که مســئله بریکس دوبــاره تبدیل به 
مســئله روز شده بود، برخی از احتمال 
به وجود آمدن پول جایگزین میان این 
کشــورها سخن گفتند و امیدوار بودند 
که این کشورها به کمک هم بتوانند دلار 
را حذف کنند؛ این در حالی اســت که 
با توجه به وضعیــت دلار در تجارت 
جهانی، نقش و نفوذ آمریکا در سیاست و 
اقتصاد جهان و همچنین روابط گسترده 
اقتصــادی و تجــاری برخی اعضای 
بریکــس با واشــنگتن در حال حاضر 
چشم اندازی برای حرکت به این سمت 
وجود نــدارد. بنابراین، این موضوع به 
این معناست که تصمیم گیران کشور در 
تنظیم سیاســت خارجی باید بر مبنای 
واقعیــات موجود و حتی نگاه تاریخی 

عمل کنند.
بریکس و پول مشترک

کشــورها بــرای اینکــه بتوانند 
یک پول مشــترک داشــته باشند، باید 
جریان تجارت، نیروی کار و ســرمایه 
مابین آن کشــورها حداکثــر آزادی را 
داشته باشــد؛ این به معنی آن است که 
اقتصادهای آن کشــورها اقتصادهای 
شبیه به هم باشــد. این در حالی است 
که کشــورهای عضو بریکس هر یک 
اقتصــادی متفاوت از دیگــری دارند؛ 
برخی  از مصرف کنندگان بزرگ انرژی 

و برخــی دیگــر تولیدکنندگان بزرگ 
انرژی هســتند. بنابراین چنین گروهی 
نمی توانند یک ارز مشــترک به وجود 
آورند. از ســوی دیگــر، هند به عنوان 
بزرگترین ســرمایه پذیر دلاری فعلی و 
کشوری که مســتقیماً از ساختار دلار 
استفاده می کند، راضی نمی شود چنین 

ریسک بزرگی انجام دهد.
اقتصاد بدون اف ای تی اف و 

با بریکس

شــورای آتلانتیک در گزارشی 
نوشته اســت: »اقتصاد ایران در شرایط 
ســختی قــرار دارد. داده های مرتبط با 
تفاوت نرخ رشد تولید ناخالص داخلی 
)GDP( در بین کشورهای بریکس از 
ســال ۲۰۲۳ تا ۲۰۲۴ نشان می دهد که 

نرخ رشد ایران کاهش داشته است.«
 به ادعای این نشریه »انتظار می رود 
اقتصاد این کشــور با نرخ های رشد در 
حدود ۲ درصد و تــورم در حدود ۳۴ 

درصد با مشکلاتی روبه رو باشد. طبق 
گزارش رســانه های محلی، قیمت نان 
در سال گذشــته افزایش یافته و سایر 
نیازهای اساســی مانند آب و مســکن 
نیز افزایش قیمــت را تجربه کرده اند.«  
شــورای آتلانتیــک در ادامــه آورده، 
»تحریم ها بخشی از ماجراست. از زمان 

تحریم هــای اولیه اقتصادی 
ایران، رشــد تولید ناخالص 
داخلی این کشــور از ســال 
۲۰۱۱ به طور مداوم کاهش 
یافته اســت. پیش بینی های 
صندوق بین المللی پول نشان 
می دهد کــه تولید ناخالص 
داخلی ایران تا ســال ۲۰۲۹ 
همچنــان رونــد نزولی را 
طی کنــد.  فارغ از تحریم ها، 
بخشــی از وضعیت اقتصاد 
ایران به شرایط  نیروگاه های 
گاز و انرژی مربوط است، به 
ادعای این نشریه تاسیسات 
و زیرســاخت های انــرژی 
ایــران تنهــا بــا ۷۰ درصد 

ظرفیت را تامین می کننــد.« به ادعای 
آتلانتیک، »شرایط دشــوار انرژی نیز 
صــادرات ایران، به ویــژه تولید فولاد 
)یکــی از بزرگترین صادرات غیرنفتی 
ایــران( را تحت تاثیر قرار داده تا جایی 
که نرخ صادرات این کالا ماه گذشته ۵۰ 
درصد کاهش یافت. علاوه بر این، ایران 
با وجود کمبود مداوم انرژی و کســری 
۱۷۰۰۰ مگاواتی برق، در حال صادرات 
برق نیز است. قیمت های داخلی انرژی 
به قدری کنترل می شود که حتی شرکت 
دولتی انرژی، توانیر، مجبور می شــود 
بــرق را بــا نرخ های بالاتــر به خارج 

از کشــور بفروشــد.«  در این گزارش 
همچنین توضیح داده شــده است که 
در عرصــه بین الملل تجارت بین ایران 
و بزرگترین شرکای تجاری اش - چین، 
امارات متحده عربی، عراق، روسیه، هند 
و ترکیه - در سال ۲۰۲۳ کاهش یافت. از 
زمان اعمال مجدد تحریم ها علیه ایران 

در سال ۲۰۱۸، پالایشگاه های مستقل 
چینی خریداران اصلی نفت خام ایران 
بوده اند و از تخفیف های کشــورهای 
تحریم شده مانند ایران، روسیه و ونزوئلا 
اســتفاده می کنند. بسیاری از معاملات 
نفتی با ارز و سیستم های پرداخت چین 
انجام شد و به ایران اجازه داد تا تحریم ها 
را دور بزند.  سال گذشته صادرات نفت 
بــه چین حدود ۵ درصــد از کل تولید 
اقتصادی ایران را تشکیل می داد. با این 
حال، تضعیــف اقتصاد چین و کاهش 
تقاضای داخلی برای نفت اکنون اثرات 
موجی بر فروش تهران گذاشته است. 

پالایشگاه های چینی همچنین گزارش 
می دهند کــه فروشــندگان ایرانی در 
تلاش برای افزایــش قیمت ها با ارائه 
تخفیف های کمتر با تشــدید تنش ها 
در خاورمیانه هســتند. ایران از اجلاس 
بریکس به عنوان فرصتی برای اجرایی 
کردن مشــارکت های تجاری و مالی با 
متحدانش، به عنوان بخشی از 
سیاست »نگاه به شرق« استفاده 
خواهد کرد. هدف پزشکیان 
جذب سرمایه گذاری داخلی 
و انتقال مطمئن فناوری برای 
رفــع کمبود انرژی در ایران و 
تقویــت تولید در بخش های 
کلیدی مانند فــولاد خواهد 
بود. محمدرضا فرزین، رئیس 
بانک مرکــزی ایران، پیش از 
این اعــلام کرده بود که قصد 
دارد زمینــه را برای عضویت 
در بانک توســعه نوین تحت 

رهبری بریکس هموار کند. 
به واسطه این عضویت، 
ایران امیدوار است که اهداف 
توســعه خود را مستقل از بانک جهانی 
و ســایر مؤسســات مالی غربی پیش 
ببرد؛ دســتور کاری که به گفته فرزین، 
محور اصلــی این اجــلاس خواهد 
بود. در شــرایطی کــه درگیری ها در 
خاورمیانه همچنان سرفصل های اصلی 
خبرهاســت، چالش های اقتصادی و 
انرژی ایران نیز مورد توجه قرار گرفته 
است. واقعیت این است که پزشکیان در 
نشست سران بریکس به دنبال حمایت 
اعضای این نهاد نه تنها در حوزه نظامی، 
بلکه برای بهبــود وضعیت اقتصادی 

است.

»اف  ای  تی  اف« را نپذیرفته ایم؛

اما و اگر های راهگشایی برای ایران  با عضویت 
در بریکس و حتی داشتن پول مشترک! 

کشورها برای اینکه بتوانند یک پول مشترک داشته باشند، باید جریان تجارت، نیروی کار و سرمایه مابین 
آن کشورها حداکثر آزادی را داشته باشد؛ این به معنی آن است که اقتصادهای آن کشورها اقتصادهای شبیه به هم 

باشد. این در حالی است که کشورهای عضو بریکس هر یک اقتصادی متفاوت از دیگری دارند.

بیشترین مشکل خرید اینترنتی طلا
گروه اقتصادی - نیکخواه با اشاره به مشکلات خرید و فروش اینترنتی طلا 
گفت: بنده به خرید و فروش اینترنتی طلا اعتقادی ندارم. چون قرار نیست لباس 
و یک جفت کفش خریداری شود که اگر افراد در خرید با مشکلی روبرو شدند 
ضرر زیادی متحمل نشــوند و در مقابل، قرار است طلایی بخرند که برای آینده 
داشــته باشند و ضرر و زیانی شامل حالشان نشود.  رئیس اتحادیه طلا و جواهر 
اصفهان، گفت: افرادی هستند که از شبکه های مجازی و حتی یکی دو فروشگاه 
مجازی مشهور در سطح کشور خرید طلا انجام داده اند ولی طلایشان مشکل عیار 
دارد و یا این که سکه های غیر بانکی به جای سکه بانکی به آنها فروخته شده است.  
حمیدرضا نیکخواه درباره مشکلات موجود در فرآیند خرید و فروش اینترنتی طلا 
و دلایل مراجعه کنندگان به اتحادیه طلا توضیحاتی داد.  طلای آب شده مصنوعاتی 
است که پس از استفاده توسط خانم ها به واحد های صنفی برگشت داده می شود 
که اینها در محل های ذوب طلا تبدیل می شــوند و پس از آزمایش و عیارسنجی 
کردن، عیار و شماره پاکت های آن روی طلا انگ شده و برای خرید و فروش به 
بازار ارســال می شود. چون اینها به صورت متفرقه و طلا های شکسته ذوب و به 
اصطلاح آب می شوند و همچنین، احتمال دارد طلا های قدیمی که عیارشان ۷۵۰ 
بوده است و یا طلا های ۲۱ عیار در میان این نوع طلا ها وجود داشته باشند و در 
مجموع، اینها با هم ذوب می شوند که عیارهایشان با هم متفاوت است؛ بنابراین 
زمانــی که می خواهیم خرید و فروش کنیم مبنایمان طلای ۷۵۰ اســت.  رئیس 
اتحادیه طلا و جواهر اصفهان تصریح کرد: طلای آب شده بیشتر بین همکاران رد 
و بدل می شود؛ چرا که خودشان می دانند اگر عیار متفاوت باشد جا به جایی باید 
به چه صورتی انجام شود. شناسنامه آن چنانی ندارد ولی، چون زمانی که طلا ذوب 
می شود به آزمایشگاه می رود یک شماره پاکت روی طلا حک می شود و پس از 

طی کردن مراحل آزمایش، باید در کنار آن، عیار طلا را حک کنند.   
نیکخواه با اشــاره به مشــکلات خرید و فروش اینترنتی طلا گفت: بنده به 
خرید و فروش اینترنتی طلا اعتقادی ندارم. چون قرار نیست لباس و یک جفت 
کفش خریداری شود که اگر افراد در خرید با مشکلی روبرو شدند ضرر زیادی 
متحمل نشوند و در مقابل، قرار است طلایی بخرند که برای آینده داشته باشند و 
ضرر و زیانی شامل حالشان نشود.  وی افزود: خرید و فروش طلا در شبکه های 
مجازی به شکلی است که، چون فروشنده مکانی برای طلافروشی ندارد خریدار 
با واریز پول به حساب فروشنده نمی تواند اطمینان داشته باشد آیا طلایی که برای 
او فرستاده می شود همان طلای سفارش داده است یا خیر؟! و یا فروشنده، اصلًا 
آن طلا را خواهد فرستاد یا خیر؟!  افرادی هستند که از شبکه های مجازی و حتی 
یکی دو فروشــگاه مجازی مشهور در سطح کشور خرید طلا انجام داده اند ولی 
طلایشــان مشکل عیار دارد و یا این که سکه های غیر بانکی به جای سکه بانکی 
به آنها فروخته شــده است. به همین دلیل، به اتحادیه مراجعه می کنند. در نتیجه، 
افرادی که از ســایت ها و صفحه های مجازی به خریداری طلا می پردازند وقتی 
به اتحادیه مراجعه می کنند مشــکل آنها از نظر عیاری و یا وزنی اســت؛ بنابراین 
بیشترین مشکلی که افراد در این زمینه دارند مشکل عیاری طلاست؛ به طوری که 
طلا را خریداری کرده اند ولی وقتی به اتحادیه طلا مراجعه می کنند و ما بررسی 
می کنیم، متوجه می شویم اصلًا طلایی وجود ندارد.  نیکخواه با اشاره به کارمزد 
طلای آب شده مطرح کرد: کارمزد طلای آب شده بیشتر بین همکارهاست و به 
آن صورت کارمزدی ندارد ولی شهروندی که خرید طلا انجام می دهد به دلیل این 
که تراکنش اتفاق می افتد و خریدشان را از طریق واحد های صنفی خرده فروشی 
انجام می دهند تا حدی، اجرت آن بیشتر می شود ولی در میان همکاران که خرید 
و فــروش صورت می گیرد اجرت آن چنانی ندارد.  رئیس اتحادیه طلا و جواهر 
اصفهان با اشاره به نظارت بر خرید و فروش طلا افزود: خرید و فروش ها مشخص 
هستند و قیمت خرید و فروش طلا روی تابلو های موجود در واحد های صنفی 
مشخص است و مراجعه کنندگان به راحتی می توانند متوجه شوند که مثلًا امروز، 
یک گرم طلا چه قیمت است و سپس، خرید خود را انجام دهند و این موضوع 

برای طلای آب شده هم، صادق است.

گروه اقتصادی  - متناســب ســازی  
حقوق بازنشستگان همچنان در هاله ای از 
ابهــام قرار دارد؛ به طوری که نه از پرداخت 
حقوق متناســب با تورم و سبد هزینه های 
زندگی خبری است و نه نظمی در پرداخت 
برقرار اســت که بازنشسته بداند قرار است 

چه زمانی و چه مبلغی دریافت کند.
متناسب ســازی حقوق بازنشستگان 
مطابق با برنامه هفتم توســعه و با تصویب 
هیئت وزیران قرار بود اجرایی شــود و قرار 
برایــن بود که حقوق بازنشســتگان با ۴۰ 
درصد حقوق شاغلان هم تراز همسان سازی 
شــود این درحالی است که نه تنها بسیاری 
از بازنشستگان هنوز از دریافتی خود بابت 
متناسب ســازی آگاه نشده اند بلکه شاهد 

واریزی های ســلیقه ای به بازنشســتگان 
ارگان هــای مختلف بوده ایــم به طوری 
که واریزی علی الحســاب بازنشســتگان 
تامیــن اجتماعی ۲ میلیــون تومان کمتر از 

بازنشستگان کشوری بوده است.
فرامرز توفیقی، مشــاور مجمع عالی 
نماینــدگان کارگران ایــران درخصوص 
متناســب ســازی حقوق بازنشســتگان 
تامین اجتماعــی به خبرنگار تابناک گفت: 
بازنشستگان تامین اجتماعی هنوز نمی دانند 
قرار اســت چه مقدار به حقوق شان اضافه 

شود و تاکنون هم واریزی علی الحساب آنها 
۲ میلیون تومان کمتر از بازنشستگان کشوری 
است و این پراکندگی، بی انضباطی و هیاهو 
ســالاری انگار به تازگی فراگیر شــده که 

قانونی هم نیست. 
بنگاهــی  اجتماعــی  تامیــن 

ورشکسته یا ...؟
وی افزود: قانون در راســتای شــغل 
خاصی نیست و لازم است متناسب سازی 
درهمه مشــاغل اعم از کشوری، لشگری و 
تامین اجتماعی به طور یکســان اجرا شود 

و اولویت خاصی به برخی از بازنشستگان 
ندهند که البته این رویه نادرست از زمانی که 
با دستور رییس جمهور وقت )احمدی نژاد( 
تامین اجتماعی زیرمجموعه وزارت کار قرار 
گرفت هم تبدیل به بنگاهی ورشکسته شد 
و هــم به دلیل اینکه دولت این نهاد را برای 
خود می داند آنطور که باید و شاید توجهی به 
آن ندارد.  این فعال حوزه کارگری به وجود 
مشکلات ساختاری در بدنه تامین اجتماعی 
اشاره کرد و ادامه داد: مشکلات زیرساختی 
در تامین اجتماعی تا جایی بالا گرفته است 

که حتی وزرای دولت از انتخاب یک معاون 
بــرای آن عاجزند. همچنین بیمه های حق 
درمــان که اصلا کارایــی لازم را در مراکز 
درمانی ندارند و حقوق بازنشستگان هم که 
هیچ تناسبی با تورم نداشته و سبد معیشتی 

بازنشستگان هر روز کوچک تر می شود.
طلــب های تامیــن اجتماعی از 

دولت کی قرار است پرداخت شود؟
توفیقی درمورد بدهی دولت به سازمان 
تامیــن اجتماعی توضیــح داد: طلب های 
سنگینی که دولت به سازمان تامین اجتماعی 

بدهکار است را سال ها بدون پرداخت باقی 
گذاشته و حتی اقدام به تهاتر نمی کند بنابراین 
از آنجایی که دولت این سازمان را متعلق به 
خود می داند نه برای رفاه حال بازنشستگان 
قدمی برمی دارد و نه سعی درحل مشکلات 
زیرســاختی آن می کند غافــل از اینکه این 
ســازمان برای دولت نیســت و هیچ حق 
مالکیتی نسبت به آن نمی تواند داشته باشد. 

مشاور مجمع عالی نمایندگان کارگران 
ایــران درخصوص عدم اجرای متناســب 
سازی حقوق بازنشستگان گفت: متاسفانه 

بازنشســتگان تامین اجتماعی از جزئیات 
متناسب سازی حقوق شان هیچ اطلاعات 
دقیقی ندارنــد و نمی دانند که از چه زمانی 
قرار اســت این طرح اجرا شود و یا مشمول 
چه کسانی خواهد شد این درحالی است که 
بسیاری از مشمولان هم نمی دانند چه مبلغی 

باید دریافت کنند. 
به گفتــه وی، نمایندگانی که به دنبال 
تصویب یکسان سازی حقوق بازنشستگان 
بودند نیز تنها شعار دادن پشت تریبون را یاد 
گرفته اند و از طرف دیگر نظارتی بر اجرای 
درست قانون نیست و قانون متناسب سازی 
حقوق بازنشستگان سلیقه ای و با بی نظمی 
درحال اجراست و هیچ کس هم پاسخگو 

نیست.

یک بام و دوهوای متناسب سازی حقوق بازنشستگان؛

کدام بازنشستگان علی الحساب بیشتری دریافت کردند؟

کشــورها برای اینکــه بتوانند یک پول 
مشــترک داشــته باشــند، باید جریان 
تجارت، نیروی کار و ســرمایه مابین آن 
کشــورها حداکثر آزادی را داشته باشد؛ 
این به معنی آن اســت کــه اقتصادهای 
آن کشــورها اقتصادهای شــبیه به هم 
باشــد. این در حالی است که کشورهای 
عضــو بریکــس هــر یــک اقتصادی 
متفــاوت از دیگــری دارنــد؛ برخی  از 
مصرف کنندگان بــزرگ انرژی و برخی 
دیگر تولیدکنندگان بزرگ انرژی هستند.
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تعیین سقف اعتباری چک همچنان چشم انتظار اجرا

بروکراسی ها از سر راه سرمایه گذاران و فعالان بخش خصوصی حذف می شود


